
 

 Žižkova 57, 587 33 Jihlava, IČO: 70890749  
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Zápis z 6. zasedání 

pracovní skupiny „Venkov“ 

při Regionální stálé konferenci pro území Kraje Vysočina 

konaného dne 3. 3. 2021 od 12:30 

prostřednictvím videokonference 

 
Přítomní členové pracovní skupiny: 

1. Ing. Lukáš Vlček 5. Václav Venhauer 

2. Ing. Pavel Hájek 6. Marta Vencovská 

3. Pavla Chadimová 7. Ing. Jakub Černý 

4. Ing. Jana Houšková  

 

Nepřítomni/omluveni: 

1. Dagmar Vaňková  

 

Přítomní hosté: 

1. Mgr. Hana Hajnová  

 

Přítomní zástupci sekretariátu RSK: 

1. doc. RNDr. Iveta Fryšová, Ph.D. 4. Ing. Lenka Matoušková 

2. Ing. Petr Holý 5. Mgr. Dušan Vichr 

3. Luděk Hrůza  

 
 
Program: 
 

1. Zahájení, schválení programu 
2. Program Fondu Vysočiny „Venkovské služby 2021“ 
3. Soutěž „Rok života v obcích Kraje Vysočina“ 
4. Hasičská dráha 
5. Diskuse, různé 
6. Závěr 

 
 

1. Zahájení, schválení programu 
 
Iveta Fryšová přivítala přítomné, oficiálně zahájila 6. zasedání pracovní skupiny Venkov (dále 
jen „pracovní skupina“) a představila program jednání. 
 
 

2. Program Fondu Vysočiny „Venkovské služby 2021“ 
 

Dušan Vichr okomentoval návrh programu Fondu Vysočiny „Venkovské služby 2021“ (dále jen 
„program“), který členové pracovní skupiny v předstihu obdrželi v podkladových materiálech. 
Tento program navazuje na dotační titul „Venkovské prodejny“, vyhlašovaný v předchozích 
několika letech, a pro rok 2021 upravuje jeho zaměření a podmínky na základě požadavků 
krajské samosprávy i potenciálních žadatelů z území. 
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Podpora v rámci nového programu se nezaměřuje pouze na venkovské prodejny potravin či 
smíšeného zboží a okruh podpory se nově rozšiřuje i na další významné vybrané typy služeb, 
jako jsou: 

o provoz pojízdné prodejny potravin nebo smíšeného zboží – za podmínky, že prodejna 
zajíždí do obce pravidelně minimálně jednou týdně; 

o provoz pobočky pošty nebo pobočky Pošta Partner – za podmínky, že obec (případně 
jiný subjekt) má nejpozději k datu podání žádosti s Českou poštou uzavřenu smlouvu; 

o provoz obecní knihovny – za podmínky, že knihovna je vedena v adresáři knihoven 
Ministerstva kultury ČR; 

o provoz prostor, kde dochází k poskytování primární zdravotní péče, tj. praktického 
lékařství pro dospělé, praktického lékařství pro děti a dorost, zubního lékařství a 
ambulantní gynekologie; 

o provoz objektů a budov, které jsou atraktivitami cestovního ruchu – zámečky, muzea, 
galerie, rozhledny apod. 

V rámci žádosti o podporu bude možné kombinovat kterékoli z výše uvedených služeb. Oproti 
předchozím ročníkům programu „Venkovské prodejny“ dále došlo k úpravě vymezení příjemců 
dotace. Dříve se jednalo o obce do 5 000 obyvatel s tím, že podporovaná služba musela být 
provozována v části obce s max. 400 obyvateli. Při této hranici by však pro některé žadatele 
mohlo být problematické rozklíčování uznatelných nákladů např. v případě, kdy pojízdná 
prodejna zajíždí do více místních částí a některá z nich by nesplňovala podmínku max. 400 
obyvatel, zatímco jiná ano. Proto byla pro nový program stanovena podmínka, že příjemcem 
dotace mohou být obce do 500 obyvatel (dle údajů ČSÚ k 1. 1. 2020). 

Vymezení uznatelných a neuznatelných nákladů zůstává stejné jako v předchozích ročnících. 
Pokud obec danou službu neprovozuje sama, ale přispívá na její provoz jinému subjektu, 
uznatelným nákladem je dar nebo dotace provozovateli. V případě, že je provozovatelem 
služby přímo obec, patří mezi uznatelné náklady nákup energií, nájemné či platy zaměstnanců, 
kteří se o provoz služby starají (vč. povinných odvodů zaměstnavatele na zdravotní pojištění 
a sociální zabezpečení). Uznatelné náklady se musí vztahovat ke kalendářnímu roku 2021 a 
musí být promítnuty v účetnictví nejpozději do 31. 1. 2022. 

Alokace nového programu se zvýšila z loňských 4 mil. Kč na 7 mil. Kč a adekvátně tomu byla 
upravena minimální a maximální výše dotace, jež je navržena v rozmezí min. 20 000 Kč a 
max. 70 000 Kč. Minimální podíl příjemce dotace je stanoven na 30 % celkových uznatelných 
nákladů. 

Zatímco v programu „Venkovské prodejny“ procházely žádosti hodnocením dle základních a 
specifických kritérií pro posuzování projektů, v novém programu „Venkovské služby“ bude od 
hodnocení upuštěno, neboť s ohledem na možnost kombinování různých typů služeb v jedné 
žádosti by bylo problematické nastavit transparentní kritéria hodnocení. Žádosti, které splní 
veškeré podmínky programu, budou doporučovány k podpoře v pořadí dle data a času jejich 
doručení až do vyčerpání alokace. 

Sběr žádostí bude probíhat v termínu 26. 4. – 7. 5. 2021 a o přiznání dotace bude rozhodovat 
zastupitelstvo kraje (předpoklad na zasedání v červnu 2021). Žadatelé o podporu musí doložit 
kompletně vyplněnou žádost o poskytnutí dotace a náležitosti dle zákona č. 250/2000 Sb., 
o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů. 

 

Iveta Fryšová poděkovala za představené informace a otevřela diskusi. 

Lukáš Vlček navrhl upravit vymezení příjemců dotace na obce do 1 000 obyvatel a případně i 
zvýšit minimální spoluúčast příjemců. 

Hana Hajnová reagovala, že při hranici 500 obyvatel by na podporu mohlo dosáhnout mezi 
100 a 120 projekty, tj. přibližně pětina potenciálních žadatelů. Zvýšení hranice na 1 000 
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obyvatel by znamenalo méně podpořených žádostí. Připomněla rovněž, že dle dostupných 
studií obecně platí, že provoz obecní prodejny v obcích do 500 obyvatel není rentabilní. 
Program „Venkovské služby“ rozšiřuje podporu i na další typy služeb, jejichž zachování je 
vnímáno jako jeden z klíčových prvků, jak na venkově udržet obyvatele a zabránit vylidňování. 

I. Fryšová doplnila, že v případě zvýšení hranice na 1 000 obyvatel by se okruh potenciálních 
žadatelů zvýšil o dalších 90 obcí. Pokud by o dotaci žádali všichni, nedostalo by se na každého 
šestého žadatele.  

Jakub Černý vznesl připomínku k vymezení uznatelných nákladů, mezi něž navrhl zařadit 
náklady na pořízení, případně pronájem boxů pro doručovací služby. 

Václav Venhauer vyslovil návrh na snížení maximální výše dotace na 30 000 Kč, aby bylo 
možné uspokojit co nejvíce žadatelů, a na zachování hranice 500 obyvatel. Program by měl 
podporovat zejména nejmenší obce, kde je horší dostupnost služeb. 

H. Hajnová upozornila, že při stanovování maximální výše dotace je třeba zvážit i efektivitu 
nákladů vynaložených na administraci žádostí. 

Dušan Vichr navázal na diskusi k vymezení žadatelů a upřesnil, že obcí do 500 obyvatel je 
v současné době 538, což však neznamená, že máme přesně tolik žadatelů. V mnohých 
těchto obcích žádná z programem podporovaných služeb nefunguje. V loňském roce bylo do 
programu „Venkovské prodejny“ podáno 138 žádostí a z toho pouze 8 – 9 žádostí předložily 
obce s více než 500 obyvateli. S rozšířením podporovaných aktivit v programu „Venkovské 
služby“ je počet žadatelů odhadován na 180 – 200 a v případě, že by mohly žádat obce nad 
500 obyvatel, by se počet žádostí značně navýšil, neboť většina takových obcí již 
pravděpodobně některou z podporovaných služeb má. K připomínce J. Černého dále D. Vichr 
vysvětlil, že program „Venkovské služby“ je neinvestičního charakteru, tj. umožňuje 
financování pouze provozních nákladů. Investiční náklady, pokud se jedná o majetek obce, 
jsou uznatelné v programu „Obnova venkova Vysočiny“. 

Pavla Chadimová navrhla ponechat maximální výši dotace tak, jak byla nastavena v programu 
„Venkovské prodejny“, tj. 50 000 Kč. Pro provoz ztrátové prodejny v malé obci, jako je 
Heřmanov s 220 obyvateli, tato částka představuje významnou finanční pomoc. Hranice 500 
obyvatel je stanovena optimálně, v obcích s vyšším počtem obyvatel většina prodejen 
rentabilních je. Vítané je i rozšíření okruhu podporovaných aktivit. 

Marta Vencovská podpořila návrh na maximální výši dotace 50 000 Kč a vznesla podnět ke 
zjednodušení vykazování mzdových výdajů, např. s využitím čestného prohlášení. 

I. Fryšová reagovala, že navržený způsob není možný, Fond Vysočiny hospodaří s veřejnými 
prostředky a veškeré výdaje v rámci podpořeného projektu musí příjemce řádně doložit. 

 

H. Hajnová poděkovala za diskusi a zpětnou vazbu k nastavení programu „Venkovské služby 
2021“ a doplnila, že program bude vyhlášen na březnovém zasedání zastupitelstva kraje. 

I. Fryšová shrnula, že na základě diskuse zůstane v programu zachováno vymezení žadatelů, 
tj. obce do 500 obyvatel, a bude upravena maximální výše dotace na jeden projekt na 
50 000 Kč. Se všemi podněty, které v rámci diskuse zazněly, bude dále pracováno při 
nastavování dalších programů Fondu Vysočiny či jejich vyhodnocování. 

Závěrem tohoto bodu jednání I. Fryšová představila návrh usnesení, kterým pracovní skupina 
Venkov doporučuje zastupitelstvu kraje vyhlášení programu, a vyzvala jednotlivé přítomné 
členy pracovní skupiny k hlasování: 

o Lukáš Vlček – hlasoval pro 
o Pavel Hájek – hlasoval pro 
o Pavla Chadimová – hlasovala pro 
o Jana Houšková – hlasovala pro 
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o Václav Venhauer – hlasoval pro 
o Marta Vencovská – hlasovala pro 
o Jakub Černý – hlasoval pro 

 

Usnesení č. 01/06/2021/PS V 
Pracovní skupina Venkov 
doporučuje 
Zastupitelstvu Kraje Vysočina vyhlásit program „Venkovské služby 2021“ dle materiálu PSV-
06-2021-01. 

Usnesení bylo přijato 7 hlasy (0 proti, 0 se zdržel). 

 

 
3. Soutěž „Rok života v obcích Kraje Vysočina“ 

 

Iveta Fryšová uvedla, že dne 1. 3. 2021 byla vyhlášena soutěž „Rok života v obcích Kraje 
Vysočina“, jejíž přípravu pracovní skupina diskutovala na minulém zasedání. Ke spolupráci na 
této soutěži oslovily Kraj Vysočina Spolek pro obnovu venkova Kraje Vysočina a Sdružení 
místních samospráv Kraje Vysočina. 

Do soutěže se mohou přihlásit obce do 1 500 obyvatel pomocí jednoduchého formuláře, který 
je umístěn na webových stránkách kraje. Do formuláře obec popíše své aktivity v jednotlivých 
oblastech (zdravotní a sociální oblast, společné akce a mezigenerační soužití, lepší 
dostupnost služeb a zajištění informovanosti, spolupráce s podnikatelským sektorem, co se 
podařilo zrealizovat i za ztížených podmínek, strasti a radosti) a nahraje fotodokumentaci nebo 
videozáznam, který zachycuje život v obci v období od března 2020 do března 2021. 

Soutěžní příspěvky se budou ucházet o cenu odborné poroty a udělena bude rovněž cena 
veřejnosti. 

Cílem soutěže je ocenit a zviditelnit činnost malých obcí v regionu při řešení mimořádných 
situací spojených s dopadem pandemie COVID-19 do jejich běžného života. Vítězné příspěvky 
mohou být příkladem dalším obcím a podpořit jejich úsilí zajistit dostupnost služeb a kvalitu 
života obyvatel v krizových situacích. 

 

Václav Venhauer poděkoval za spolupráci na přípravě soutěže a doplnil, že myšlenkou 
uspořádání obdobné aktivity se již začali zabývat starostové i z dalších regionů. 

Pavla Chadimová se k poděkování připojila a dodala, že pro předání ocenění vítězným obcím 
bude třeba najít vhodný termín. Původně uvažované vyhlášení v květnu 2021 na Národní 
konferenci Venkov patrně možné nebude, neboť Ministerstvo zemědělství preferuje odložení 
konference na příští rok. 

I. Fryšová reagovala, že pokud konference v květnu neproběhne, bude dohodnut termín 
předání ocenění u jiné vhodné příležitosti, a závěrem požádala přítomné zástupce 
zastřešujících partnerů o šíření informací o soutěži prostřednictvím jejich kontaktů. 

 

 
4. Hasičská dráha 

 

Iveta Fryšová seznámila přítomné s návrhem společnosti 3D dekorace na spolupráci při 
budování hřišť k propagaci hasičského sportu a jejich vybavování různými prvky, a požádala 

https://extranet.kr-vysocina.cz/formulare/zivotvobci/
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členy pracovní skupiny o názor, zda je relevantní se touto problematikou zabývat. Na některé 
typy hřišť je možné čerpat podporu i přes MAS. 

Členové pracovní skupiny v diskusi tuto záležitost nepodpořili. 

Václav Venhauer poukázal na skutečnost, že návrh prezentuje klasická dětská či workoutová 
hřiště, a nevidí v něm zřejmou vazbu na požární sport. 

Jakub Černý souhlasil, že návrh působí převážně jako komerční nabídka firmy, která dodává 
vybavení těchto hřišť a snaží se zviditelnit své produkty tím, že deklaruje podporu hasičů. 
Pokud jde o možnosti dotací, některé MAS si aktivovaly článek 20 Programu rozvoje venkova, 
podle kterého mohou podporovat investice do veřejného prostoru, není to však plošné a 
neznamená to, že musí jít o investice pouze pro hasiče. 

 
 

5. Diskuse, různé 
 

Lukáš Vlček informoval o vyhlášeném programu Fondu Vysočiny „Stavby ve vodním 
hospodářství 2021“ a o programu „Projektová příprava ve vodním hospodářství“, který bude 
vyhlášen na březnovém zasedání zastupitelstva. Upozornil rovněž na další dotační tituly 
k podpoře vodního hospodářství v gesci Státního fondu životního prostředí. 

 
 

6. Závěr 
 
Iveta Fryšová poděkovala přítomným za aktivní účast, diskusi a vznesené podněty a ve 13:35 
ukončila zasedání pracovní skupiny. Další jednání bude svoláno dle potřeby.  
 
 
 
Příloha zápisu: 

o PSV-06-2021-01 - návrh programu Fondu Vysočiny „Venkovské služby 2021“ 
 
 
 
 
Zpracovala a zapsala: Ing. Lenka Matoušková dne 5. 3. 2021 
Za věcnou správnost: doc. RNDr. Iveta Fryšová, Ph.D. 


